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NOTAT 
 
Overblik over forløbet med etablering af spisevenner 

 

 
 
 
Kostrådet har henvendt sig til Sundheds- og Seniorudvalget med tilkendelse 
af deres oplevede behandling i forbindelse med initiativet spisevenner. Kost-
rådet har udarbejdet et notat hvori de udtrykker utilfredshed med sagsgan-
gen vedrørende spisevenner. 
 
Administrationen har som respons på henvendelsen fra Sonja Mikkelsen og 
Peter Birk Nielsen udarbejdet nedenstående tidslinje over forløbet omkring 
etablering af spisevenner. 
 
23. maj 2016 
Spisevenner-initiativet drøftes i Kostrådet, der ønsker at få iværksat ideen 
om spisevenner til borgere i eget hjem med inspiration fra Odense Kommu-
ne. 
I referatet fra Kostrådets møde står der, at der vil blive udarbejdet et oplæg 
til fremlæggelse fra Ældrerådet. Det føres til referat med bemærkning om, at 
”herfra slutter sagen om spisevenner for kostrådet”. 
 
15. september 2016 
I referatet fra kostrådet står anført, at medlemmerne erindres om at emnet 
Spisevenner skal bringes videre til Ældrerådet. 
 
2. november 2016 
På kostrådets møde bliver det oplyst at spisevenner er et selvstændigt punkt 
til behandling på kommende Ældrerådsmøde. 
 
29. november 2016 
Ældrerådet drøfter initiativet med spisevenner. Inspirationen har afsæt i 
Odense Kommune. Ældrerådet godkender at videresende sagen til Sund-
heds- og Seniorudvalget med anbefaling af at Slagelse Kommune etablerer 
spiseven-ordningen. Ældrerådet fører til referat, at de ”anbefaler, at der ta-
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ges kontakt til de frivillige foreninger med henblik på iværksættelse af ord-
ningen”. 
 
11. januar 2017 
Sundheds- og Seniorudvalget drøfter oplægget fra Ældrerådet. Udvalget er 
positive overfor initiativet og ønsker på møde i marts at genoptage sagen 
efter administrationens videre arbejde med initiativet. 
 
8. marts 2017 
Spisevenner genoptages i Sundheds- og Seniorudvalget, hvor udvalget fører 
til referat at: 

”Udvalget ønsker at igangsætte initiativet med spisevenner. Mht. fi-
nansiering ønsker ud-valget at ansøge ministeriet om at omprioritere 
værdighedsmidlerne fra kompetenceudvikling i hjemmeple-
jen/sygeplejen til etablering af initiativet i 2017. Selve initiativet af-
venter derfor ministeriets beslutning. 
Udvalget gør opmærksom på at målgruppen alene er ældre borgere, 
der modtager kommunale måltider. 
Udvalget ser gerne et oplæg til budgetforhandling 2018 mhp. evt. vi-
dereførelse af spisevenner. 

 
 
 
Herefter overgår initiativet til administrationens videre behandling mhp. 
etablering af spisevenner. 
Efter Ældrerådets anbefaling tages der kontakt til de frivillige foreninger. 
 
3. april  Afholdes møde med Frivilligcentret 
 
15. maj  Borgere der modtager kommunale måltider informeres om 

ordningen og bedes tilkendegive om de kunne være interes-
seret i en spiseven.  

 I alt 14 borgere udtrykker interesse. 
 
6. juni  Afholdes møde med repræsentanter fra de frivillige foreninger 

(Røde Kors Slagelse, Røde Kors Skælskør, Ungdommens Røde 
Kors, Ældresagen Skælskør, Ældresagen Korsør, Ældrerådet 
og Frivilligcentre) ønsker at der afholdes et nyt møde med re-
præsentanter fra Odense Røde Kors. Flere foreninger tilken-
degiver på mødet at de ikke kan løfte opgaven. 

 
6. juli  Afholdes møde med Ungdommens Røde Kors, der gerne ser 

sig som aktive til at finde spisevenner, men som ikke kan løf-
te initiativet iøvrigt. 

 
9. august Efter ønske fra repræsentanter fra de frivillige foreninger af-

holdes møde med repræsentanter fra Odense (på nær Ung-
dommens Røde Kors var samme foreninger repræsenteret). 
Efter mødet henvender administrationen sig til Kostrådet, for 
at drøfte om de vil arbejde videre med initiativet, i en op-
startsfase sammen med administrationen. 

 
16. august Kostrådet meddeler, at de ikke kan løfte opgaven. 
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Ældrerådet har været repræsenteret i begge afholdte møder tillige med de 
frivillige foreninger. 
 
Selvom der ikke er nogen af de frivillige foreninger, der ønsker at løfte initia-
tivet, har administrationen fortsat fokus på at etablere spiseven-ordningen. I 
første omgang ved at administrationen løber initiativet i gang, hvorefter en 
nyetableret foreningen kan overtage ’driften’ af spiseven-ordningen. 
 


